

Mind formatting institutions

Dan S. Stoica – University “Alexandru Ioan Cuza” at Iasi

Abstract

Everywhere in the world, societies – acting as communities – set up institutions or just use already existing ones, leading to their own reproduction. This reality relies on the use of language, which not only influence people, but also socio-culturally shapes their minds. This paper has the goal of discussing mind formatting institutions that smoothly “manipulate” people into being “good citizens”, from their early ages to the end of their lives, thanks to language, understanding manipulation as a *amoral* tool. The most prominent mind formatting institutions are the family, the school, the church, the press and, crossing them all, language, understood as the mother tongue of a given community. Because it is about smooth influence, about manipulation, a possible new perspective over this instrument is presented. Cultural differences are also discussed, based upon differences between languages, highlighting them as instances of social representations.

Keywords

Manipulation, Mind formatting, Mind formatting institutions, Social representations..

Résumé

Partout dans le monde, les sociétés – agissant en tant que communautés – construisent des institutions ou les emploient pour se reproduire. Il s’agit d’une réalité fondée non seulement sur la capacité du langage d’influencer les gens, mais aussi sur la mise en forme des pensées grâce à la dimension socioculturelle. La présente étude a le but de discuter des institutions qui « manipulent » sournoisement les gens depuis leur plus tendre âge et jusqu’à la fin de leur vie, pour les transformer en “bons citoyens”, comprenant la “manipulation” en tant qu’outil *amoral*. Les plus connues de ces institutions de formatage mental [1] sont la famille, l’école, l’église, la presse et, surtout, la langue de chaque communauté. Compte tenu du fait qu’il s’agit d’influences sournoises, de manipulation, nous discutons la possibilité d’une nouvelle approche à l’égard du langage. Nous explorerons également les différences culturelles, telles qu’elles sont signalées dans les rapports entre les langues, soulignant la problématique des représentations sociales.

Mots-clés

Manipulation, formatage mental, institutions de formatage mental, représentations sociales.